
من دوست دارم...
شــهید مهدی زین الدیــن در دوران دفاع 
مقدس فرماندهی لشکر علی بن ابیطالب)ع( 
را برعهده داشت. او ۲۷ آبان ۱۳۶۳ در مسیر 
کرمانشــاه به سردشــت در پی درگیری با 
گروه های مســلح جدایی طلب، به شهادت 
رسید. کاربران فضای مجازی دیروز با نوشتن 
خاطره، دلنوشته و... از او یاد کردند. دو نمونه 
را بخوانید: »دورهم نشسته بودیم، مهدی هم بود. هر کس از آرزوهایش می گفت... 
یکی دوست داشت شهید شود، یکی اسیر. همه منتظر بودند، منتظر آرزوی مهدی. 
گفت: من آن چیزی را می خواهم و به آن راضی هستم که خدا دوست دارد و به 
آن راضی است... مادر شهید زین الدین: روزی که مهدی را آوردند من گریه نکردم 

اما برای حاج قاسم سوختم...«.

4میلیون دینامیت زیر اقتصاد ایران
کارتخوان هــا ایــن روزها به دســتگاهی 
تبدیل شــده اند که هم می توانید آن را در 
فروشگاه های بزرگ و شرکت ها و سازمان ها 
پیدا کنید و هم در دست دستفروشان کنار 
خیابان. این یعنی این دســتگاه ها کم کم 
دارند به معضل تبدیل می شوند. امیرسیاح، 
کارشــناس مســائل اقتصادی در خصوص 
دستگاه های پوز بی هویت در توییتی نوشت: »۴میلیون پوز بی هویت یعنی ۴میلیون 
دینامیت زیر اقتصاد ایران؛ یعنی ۴میلیون منفذ برای اخلال در بازارها. دولت قانوناً 
مکلف بوده با اتصال همه پوزها به سامانه مالیاتی، جلو اخلالگران ارزی و مالی را 
بگیرد و نگرفته. آقای رئیسی پس کی می خواهد علیه خیانتکارها اعلام جرم کند؟«

عده ای خوش خیال
در حالی که حواس همه فعالان سیاســی 
در فضای رسانه ای به رفتار دونالد ترامپ و 
فضای دو قطبی ایجاد شده در آمریکاست 
و تفسیر و تحلیل ها همه درباره آینده کاخ 
سفید حرف می زنند، مهدی چمران اما جور 
دیگــری به ماجرا نگاه کــرده و در توییتی 
نوشته: »آقای ترامپ، این تروریست وقیح، 
بالاخره رفتنی است، یا امروز و یا چند سال دیگر، بدن این آقا هم خوراک مار و 
مور خواهد شد، فعلاً هم که در گرداب فساد و بی آبرویی دست و پا می زند، تعجب 
آنجاســت که عده ای خوش خیال و عده ای بی وطن به این ها که در ماهیت یکی 

هستند دل می بندند«.

دق کردن به خاطر لایک
»لاندون« یک کاربر سرشــناس انگلیسی 
در »یوتیوب« بود که گویا به تازگی با وجود 
همه شهرتی که داشت و لایک های میلیونی 
که در» یوتیوپ« صید می کرد، با وضعیت 
روحی نامناســب خودش را دار زده است! 
همسر لاندون به خبرنگاران گفته از وقتی 
که تعداد لایک های لاندون در یوتیوب پایین 
آمده و درآمدش کم شده، همسرش حال خوبی نداشته است. او در ادامه گفت: با 
دیدن طناب دار در گاراژ خانه به شدت ترسیده بودم و با اورژانس تماس گرفتم. 
خلاصه غصه »لایک« کار دست این انگلیسی پول دوست داد و پزشکان پس از ۶ 

روز که او در کما بود به همسرش گفتند مرگ شوهرت حتمی است.

 محمد تربت زاده در این روزهای کرونایی که چپ و راست 
خبرهایی از ساخت واکسن کرونا به گوش می رسد، خیلی ها 
حسابی روی ادعاهای شرکت های داروسازی حساب کرده اند 
و بی خیال رعایت پروتکل های بهداشــتی شده اند. پیش از 
آنکه به رقابت دو غول داروســازی مدعی ســاخت ویروس 
کرونا یعنی شــرکت »مدرنا« و »فایزر« بپردازیم بد نیست 
بدانید »تدروس آدهانوم گبریسوس« رئیس سازمان جهانی 
بهداشــت، روز گذشته در جریان یک نشست خبری درباره 
اخبار مرتبط با ســاخت واکسن کرونا گفته مردم نباید زیاد 
به این اخبار خوشبین باشند: »در حالی که ما همچنان اخبار 
دلگرم کننده ای در مورد واکسن کووید۱۹ دریافت می کنیم و 
با احتیاط نسبت به احتمال ساخته شدن امکانات جدید در 
ماه های آینده خوشبین هستیم، اما در حال حاضر به شدت 
نگران افزایش موارد ابتلا هســتیم که در برخی از کشورها و 

به ویژه در اروپا و آمریکا مشاهده می شود«.

95 درصد#
ماجرا از اطلاعیه جنجالی شــرکت »فایزر« آغاز شــد. این 
شرکت داروسازی اعلام کرده بود واکسنی ساخته که بیش 
از ۹0 درصد تأثیرگذاری داشــته اســت. احتمالاً به دلیل 
حاشیه سازی های گسترده فایزر، تا کنون همه چیز را درباره 
واکســن تولیدی این شرکت می دانید. از جمله آنکه شرایط 
نگهداری این واکسن بسیار دشوار است و نیاز به یخچال های 
پیشرفته ای دارد که بتوانند دما را تا منفی ۷0 درجه پایین 
ببرند. علاوه بر این، امید زیادی هم به توزیع گســترده این 

واکسن در سرتاسر جهان وجود ندارد. 
اما پس از موج رسانه ای که فایزر ایجاد کرد، شرکت »مدرنا« 
دیگر مدعی ســاخت واکسن کرونا هم اعلام کرد واکسنش 
به مرحله تولید نهایی رسیده اســت. مدرنا علاوه بر این، با 
شاخ و شانه کشیدن برای فایزر اعلام کرد واکسن تولیدی اش 
بسیار دقیق تر و بهتر از واکسن فایزر عمل می کند و درصد 

تأثیرگذاری اش تا حدود ۹5 درصد بوده است.

روش جدید، متفاوت است#
واکسن مدرنا دومین واکسنی است که یک هفته پس از اعلام 
اثربخشی واکسن شرکت آمریکایی »فایزر« و شرکت آلمانی 
»بیونتک« به جهان معرفی می شــود. با وجود این دو خبر 
مسرت بخش برای جهانیان، هنوز چالش های متعددی برای 

توزیع سراسری واکسن ها وجود دارد.
از نظر علمی، این دو واکســن ســازوکار بسیار مشابهی 
دارند. قاعده مرسوم در تولید واکسن این بود که عمدتاً از 
ویروس های ضعیف یا غیرفعال یا قسمت هایی از ویروس 
تشــکیل می شــود که موجب بیماری در بدن نمی شود، 
بلکه فقط بدن را از بیماری آگاه و آن را تحریک می کند 
تــا آنتی بادی هایــی را تولید کند که مــادام العمر باقی 
می مانــد و در آینده از بدن انســان در برابر این ویروس 

دفاع می کند.
اما روش جدید متفاوت اســت. واکسن فایزر از طریق تزریق 
کدهای ژنتیــک خاص به بدن فــرد و تولید پروتئین های 
چرخشی، سیستم ایمنی انسان را در مقابل حملات ویروس 

کرونا آموزش می دهد.

هنگامی که این پروتئین خارجی در بدن تولید می شــود، 
سیســتم ایمنی بدن فکر می کند ویروس به بدن وارد شده 

و شروع به تولید آنتی بادی می کند.
 mRNA واکسن مدرنا نیز با استفاده از تزریق قطعات کوچک
بدن را تحریک می کند تا آنتی بادی لازم برای مقابله با کرونا 
را تولید کند.هر دو واکسن به دو تزریق نیاز دارند که فاصله 

آن ها چند هفته است.
از جمله خبرهای خوب در مورد واکسن مدرنا این است که 
این واکسن به مدت ۶ ماه در فریزر و یک ماه در یخچال قابل 

نگهداری است و اثربخشی آن کاهش نمی یابد.
در مقابل، واکســن فایزر باید در دمای بسیار سرد منفی ۷0 

درجه نگهداری شود.

تا پایان #2021
پرسش اصلی اما در این روزها آن است که این واکسن ها چه 

زمانی و چگونه قرار است توزیع شوند. 
تا امروز دولت ایالات متحده ۲.5 میلیارد دلار به مدرنا برای 
حمایت از تحقیق، آزمایــش و خرید حداقل ۱00 میلیون 
دز واکســن اختصاص داده است. این شرکت قصد دارد ۲0 
میلیون دز از واکسن خود را در سال جاری تولید کند و همه 

آن ها در آمریکا استفاده می شود.
از طرف دیگر، فایــزر موافقت کرده کمتر از ۱.۱ میلیارد دز 
واکسن خود را به همراه ژاپن و انگلیس به ایالات متحده، اروپا 
و کانادا بفروشد و این تقریباً ۱.۳ میلیارد دز واکسن است که 

شرکت قصد دارد تا پایان سال ۲0۲۱ تولید کند.
بــه همین خاطر اســت که فعالان حقوق بشــر می گویند 
چشم انداز روشنی را در خصوص  توزیع عادلانه واکسن کرونا 

در جهان نمی بینند.

ابزار جدید قدرت در جهان#
درحال حاضر بیشــتر کشــورهای غربی، به برنامه جمعی 
سازمان ملل در خصوص توزیع عادلانه واکسن کرونا در جهان 

پیوسته اند.
اما اتحادیه اروپا و آمریکا، هر دو به پیش خرید واکســن های 
کرونا، آن هم در تعدادی گســترده ادامه می دهند. مقامات 
غربی به صراحت اعلام کرده اند هدف آن ها در مرحله نخست، 
واکسیناسیون شهروندان خود در مواجهه با ویروس کروناست. 
از سوی دیگر، بیشتر تحلیلگران معتقدند آمریکا، انگلیس و 
اتحادیه اروپا قصد دارند از واکسن کرونا و بهره مندی از حق 

توزیع آن، به مثابه یک ابزار قدرت در جهان استفاده کنند.
ســالواتور پالیتی، متخصص ایتالیایی دراین باره به جام جم 
گفته است: »کاملاً محرز است که از ماه ها قبل، رقابت میان 
کشورهای قدرتمند بر سر خرید واکسن کرونا آغاز شده است. 
آن ها قصد دارند از این طریق، انحصار توزیع واکسن کرونا در 
جهان را به دســت بیاورند. به عبارت بهتر، آن ها به واکسن 
کرونا، نگاهی اقتصادی، سیاسی و منفعت طلبانه دارند. قطعاً 

این نگاه کاملاً ناپسند و غیر انسانی محسوب می شود«.

عطش وصف ناپذیر#
کارشناســان می گویند توزیع منصفانه واکسن به همه تنها 
در صورتی ممکن اســت که شــرکت های تولیدکننده بر 
حفاظت حق انحصاری تولید پافشاری نکنند و همه دنیا را 
در یافته های علمی خود شریک سازند تا به مقدار کافی از این 

واکسن ها تولید شود.
بر اساس آخرین تحقیقاتی که در این زمینه صورت گرفته، 
هزینه تقریبی تهیه کردن واکسن برای همه ساکنان کره زمین 
کمتر از یک درصد هزینه ای خواهد بود که بحران کووید۱۹ بر 

اقتصاد جهانی وارد کرده است. 
با این حال کشــورهای غربی با عطشی وصف ناپذیر درحال 
پیش خرید تمام تولیدات شــرکت های داروسازی هستند. 
موضوعی که احتمالاً در آینــده ای نه چندان دور تبدیل به 
برگ برنده این کشــورها در سیاست خواهد شد و به گفته 
تحلیلگران این حوزه، فصل جدیدی از روابط بین الملل را آغاز 

خواهد کرد.

واکسن منحصر به فرد ایرانی برای کرونا
قدس زندگی: البته اصل خبر را چند روز 
پیش همه رسانه های کشورمان تیتر کردند 
که: »واکسن های ایرانی کرونا در فهرست 
سازمان بهداشت جهانی«؛ اما ابراز شگفتی 
خارجی هــا و مقام های ســازمان جهانی 
بهداشت از این خبر را می توانید در ادامه 
مطلب بخوانید. »فارس« دیروز نوشــت: 

نخستین جلسه بررسی پیشرفت تولید واکسن کرونا به شکل  ویدئوکنفرانس 
و با حضور نمایندگان ارشد سازمان بهداشت جهانی در منطقه و نماینده این 
ســازمان در تهران، وزیر و مقامات وزارت بهداشت ایران و تیم های تحقیقاتی 

واکسن کرونا، در محل نمایشگاه دائمی ستاد اجرایی فرمان امام برگزار شد.
در این نشست، آخرین دستاوردهای محققان ایرانی در خصوص پلتفرم های 
ساخت واکسن، از جمله ۶ پلتفرم اختصاصی بخش دارویی ستاد اجرایی فرمان 

امام بررسی شد و محققان با یکدیگر به تبادل اطلاعات پرداختند.
ســعید نمکی، وزیر بهداشت نیز که در این ویدئو کنفرانس حضور داشت 
تأکید کرد: به زودی ایران به عنوان یکی از کشــورهای پیشرو در ساخت 
واکســن کرونا در جهان شــناخته خواهد شــد. پلتفرم واکسن در چند 
شرکت ایرانی ازجمله در بخش دارویی ستاد اجرایی فرمان امام، فاز اول 
و دوم را با موفقیت پشت سر گذاشته و در حال گذراندن فاز سوم هستند.
نمکی از سازمان بهداشــت جهانی خواست در شرایطی که ایران در اوج 
تحریم های ظالمانه توانسته قدم های بزرگ علمی در تولید واکسن کرونا 
بردارد از این دســتاوردها حمایت و با سرعت دادن در مراحل نهایی، به 

تولید واکسن در ایران و توزیع آن در منطقه کمک کند.
به گفته وزیر بهداشــت، بخش های متعددی در ایــران از جمله معاونت 
علمــی ریاســت جمهوری، بنیــاد برکت ســتاد اجرایی فرمــان امام و 
شرکت های دانش بنیان به طور شبانه روزی مشغول تحقیق روی واکسن 

هستند.
او تأکیــد کرد: این مژده را داده ایم که در ســاخت واکســن گام بزرگی 
برداشــته شده و از ۱۲ شرکت ما هشت شــرکت مراحل مؤثری دارند و 

چهار شرکت به زودی وارد مراحل تست انسانی می شوند.
در ادامه این برنامه، نمایندگانی از ۶ شــرکت ایرانی که پلتفرم های آنان 
درخصوص واکسن کرونا مورد تأیید سازمان بهداشت جهانی قرار گرفته، 
به بیان دســتاوردهای خود درباره مراحل مطالعاتی ساخت و آزمایش و 

تست واکسن کووید ۱۹ پرداختند.
»احمد المنظری« مدیرکل منطقه ای ســازمان جهانی بهداشــت در این 
ارتباط ویدئوکنفرانســی گفــت: همه ما از شــنیدن موفقیت های علمی 

محققان ایرانی شگفت زده شدیم. 
در چندیــن کشــور دنیا تحقیقات علمی برای ســاخت این واکســن از 
روش های گوناگونی در حال انجام است اما یکی از روش هایی که در ایران 
در حال پیگیری اســت، کاملًا جدید و منحصربه فرد اســت و امیدواریم 
محققان این شرکت از طریق سلول های بنیادین و سلول درمانی بتوانند 

به پیشرفت نهایی دست پیدا کنند.
»کریســتوف هملمن« نماینده سازمان بهداشت جهانی در تهران نیز در 
این نشست گفت: اینکه می بینم در ایران از همه روش ها و پلتفرم ها برای 
ساخت واکســن کووید ۱۹ استفاده می شود، نشــانه آن است که ایجاد 
محدودیت های سیاسی تأثیری در مســیر پیشرفت علمی ندارد. شرایط 
ویروس کرونا به گونه ای اســت که فعلًا نمی شــود منتظر واکسن آن در 

یکی دو ماه آینده بود. 
از همیــن رو اصلی ترین کاری که همه بایــد بکنند، قطع زنجیره انتقال 
از طریــق تردد نکردن و ملاقات های کمتر و رعایت مســائل بهداشــتی 
شخصی است. مشتاقم از دستاوردهای دارویی و مطالعاتی محققان ایرانی 

از نزدیک بازدید کنم و شاهد تکرار این گونه جلسات باشم.

 مجازآباد
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ورزشورزش
گزارش قدس از نامزدهای انتخاباتی فدراسیون بدهکار فوتبال

 آغاز لابی مهره های دولتی 
و گزینه های سنتی

 امکان تعلیق محرومیت مهاجم پرسپولیس
 در CAS وجود دارد

 »آل کثیر« 
به فینال آسیا می رسد؟

 گفت وگوی کوتاه با »مظفر سالاری« نویسنده رمان های پرفروش دینی  

کتابی که به دغدغه های مردم پاسخ دهد، خوانده می شود

میهمانی ارغوانی
- سرکارم؟

+ جدی می شود و می گوید: چه وقت مزاحه عزیزم. وقتی »سروش« گفت به همه 
گروه های خونی نیاز داریم، تعلل نکردم. با خودم گفتم یک نفر هم اگر از لای این 

جمعیت بگوید لبیک، غنیمت است.
- آره. پیام آقای دکتر رو دیشب خوندم تو گروه. اما می دونی »سارا« دارم به این فکر 

می کنم تو از کی صاحب ۱۷ تا رفیق شدی که من بی خبرم.
+ می خواهی باور کن، نمی خواهی هم مختاری. 

- بگو جان خاله، ســربه سرم نمی ذاری؟ یعنی تو واقعاً امروز به ۱۷ نفر زنگ زدی 
برن خون بدن؟

تمام می شود. همین جا بازی اش را با قهقهه قطع می کند و می گوید: نه بابا! فوقش 
جناب عالی هفتمین نفر باشی. راضی شدی. وا بده دیگه خانوم مارپل!  نمی دانم با 
چه جمله ای از خجالتش دربیایم که مجدد نفس می گیرد و می گوید: یک یاعلی بگو 
دخترخاله جان. اصلاً ادامه این راه خطیر با شما. یک آن صورت عزیزانی جلو چشمم 
می آید که زندگی شان گره خورده به همین اکسیر محبتی که ذخیره اش مختصر 
شده. آن ها که خون لازمند... و از کار پسرخاله، دخترخاله و »فرید« کیف می کنم 
که وسط هزار و یک دغدغه شخصی، دوست داشتن یادشان نرفته... که پیگیرند... 
رفته اند خون داده اند و به جای خودخواهی و ترس و کرونا، عشــق توی سینه شان 
موج می زند. می روم ســراغ لیست مخاطبان. »گلسان« را می گیرم. دوباره همان 
حرف هایی که دیشب تلگرام کرده را پای گوشی تکرار می کند. حرف حسابش این 
است که ما به دلیل بیماریمان نمی توانیم انتقال دهنده خون باشیم. بنده و آقای 
همسر را می گوید. با لب یکوری می افتم به چه کنم، چه کنم؟ قصه عجیبی است 
آخر. برای بیشتر دوستان، پیام انتقال خون را می فرستم. استوری اش هم می کنم 

اما قلبم آرام نمی گیرد. این ها، آن ادامه دهندگی نیست که به سارا قولش را دادم.
با انگشت هایم ضرب گرفته ام روی میز که سروکله ویولن نواز همسایه هم پیدایش 
می شــود. خوب وقتی را انتخاب کرده. فالش می زند اما دمش گرم، زمان درستی 

دست به ساز شده. او می نوازد، من هم پلک بسته دعا می کنم. 
باورم نمی شد به طرفه العینی حالم بچرخد و همه چیز رنگ و رو بگیرد و قند توی 
دلم آب شود. واااای از شهدونباتِ استجابت! خواهری زنگ می زند و صاف می روم 
سروقت لباس هایم.... پشت تلفن سؤال و جوابی ردوبدل نمی شود، فقط می خواهد 
دو ساعتی با رعایت اشد پروتکل ها مراقب بچه ها باشم... نمی گوید کجا و نمی پرسم 
کجا... می گویم خیر است...اما می دانم با پرستار انتقال خون سلام و علیکی دارند... 

می دانم سالی دوبار خونشان را نذر می کنند.

فشار کاپیتانی و جام نیاوردن در عرصه ملی

 وقتی »مسی«
از کوره در می رود

خبر خوب

روزمره  نگاری

گفت وگو با مریم برزگر به انگیزه انتشار داستان» عمود گفت وگو با مریم برزگر به انگیزه انتشار داستان» عمود 878878««

سرنوشت غم انگیز زوجی که سرنوشت غم انگیز زوجی که 
به منافقین پیوستندبه منافقین پیوستند رقیه توسلی

چهار شنبه 28 آبان 1399

 2 ربیع الثانی 1442 

 18 نوامبر 2020  

سال سی و سوم  شماره 9394  
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امیدی به توزیع عادلانه واکسن کرونا در جهان نیست

یک واکسن کاملاً سیاسی
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سینا حسینی: در شرایطی که هنوز زمان برگزاری انتخابات 
فدراســیون فوتبال اعلام نشده و همه اهالی فوتبال منتظر 
برگزاری مجمع غیر حضوری و آنلاین این فدراسیون هستند 
از هم اکنون رایزنی و تکاپوی نامزدهای ریاست فدراسیون 
فوتبال آغاز شــده و به نظر می آید هر چه به زمان برگزاری 
مجمع نزدیک تر شــویم جدال های انتخاباتــی با حرارت 

بیشتری دنبال می شود!

آخرپاییز#
براساس گفته های مسئولان ورزش کشور به احتمال بسیار 
زیاد انتخابات فدراسیون فوتبال تا اواخر آذرماه برگزار خواهد 
شــد تا رئیس جدید فدراسیون فوتبال از ابتدای بهمن ماه 
فعالیت خود را آغاز کند، اما سؤال اینجاست آیا رئیس بعدی 
فدراســیون فوتبال توانایی مالی کافــی برای مدیریت این 
فدراسیون ورزشی را دارد که بتواند بدون اتکا به کمک های 
دولتی این فدراســیون ورزشــی پر مخاطب را اداره کند یا 
دوباره همان داســتان قدیمی مدیریت رفقاقتی در فوتبال 

اجرا خواهد شد؟

صندوق خالی فدراسیون#
در حال حاضر یکی از مشکلات بزرگ و چالش آفرین مدیریت 
فدراسیون فوتبال معضل بی پولی است. برقراری تحریم های 
ظالمانه و شکایت های متعدد از فدراسیون فوتبال چه داخلی 
و چه خارجی دردسرهای باورنکردنی بسیار زیادی را به وجود 
آورده است که این معضل می تواند تمام معادلات حاکم بر 

فوتبال را به کلی تغییر دهد.
مدیر بعدی فدراسیون فوتبال بدون تردید اگر بنیه اقتصادی 
کامل و کافی نداشته باشد و به امید کمک های بیرونی وارد 
گود مدیریت شود به هیچ عنوان نباید انتظار تحول و معجزه 
در مدیریت فوتبال را داشــته باشیم به همین دلیل از هم 
اکنون اعضای مجمع به دنبال رونمایی از یک گزینه اقتصادی 
هستند تا در میان نامزدها به وی رأی اعتماد دهند تا سکان 

هدایت فوتبال در فدراسیون را به دست گیرد.

هزینه های سرسام آور#
برخــی اعضای مجمــع فدراســیون فوتبــال در جریان 
گفت وگو های خصوصی خود اعلام کردند یکی از سخت ترین 
دوره های فوتبال را باید در چهار ســال آینده پشــت ســر 
بگذاریم. مطمئناً پرونده شــکایت مارک ویلموتس به فیفا 
لطمــه جبران ناپذیری به پیکره نحیــف و ناتوان اقتصادی 
فوتبــال ایــران وارد خواهد کرد. به جــز بدهی ویلموتس 

بدهی به شرکت شســتا همچنان پرونده اش مفتوح است 
و رئیــس بعدی باید برای پرداخت آن بدهی ســنگین نیز 
برنامه ای دقیق داشــته باشــد در غیر این صورت با بحران 
جدی و غیرقابل باوری رو به رو خواهد شد، همچنین موضوع 
آماده سازی تیم های ملی فوتبال در رده های مختلف سنی 
بودجه بسیار زیادی را نیاز دارد که با وضعیت کنونی امکان 
رفع و رجوع آن ها وجود ندارد از این رو باید فردی به عنوان 
مدیر وارد چرخه رقابت شــود که بتواند با خود پول نیز به 

فوتبال تزریق کند.
همچنین با یک حســاب و کتاب سرانگشــتی می توان به 
این جمع بندی رســید که فدراسیون بعدی بایستی حدود 
3میلیون دلار حداقل برای تیم های ملی خود کنار بگذارد 
که این مبلغ جدا از هزینه آماده سازی تیم ملی بزرگسالان 

در صورت صعود به مرحله بعدی است!

گزینه های سنتی#
با این حال گزینه های ســنتی در انتخابات قبلی که برگزار 
نشد دوباره به صف شدند تا به عنوان نامزد وارد فضای رقابتی 

شــوند. حیدر بهاروند، هدایت الله ممبینی، حبیب کاشانی، 
محمدحسین قریب، عزیزی خادم از هم اکنون آمادگی خود 
را برای نامزدی در انتخابات پیش رو اعلام کردند، اما به گفته 
کارشناسان هیچ یک از آن ها توان مالی قدرتمندی ندارند و 
این احتمال وجود دارد که آن ها پیش از نام نویسی با برخورد 

قهری اعضای مجمع فدراسیون فوتبال روبه رو شوند.

مهره دولتی#
در این میان شایعه ورود غیر منتظره یک فرد دولتی به 
انتخابات فدراســیون فوتبال تقویت شده است. هرچند 
وزارت ورزش و جوانان تاکنون هیچ موضع گیری روشن 
و شــفافی در این زمینه از خود نشان نداده است، اما به 
نظــر می آید در انتخابات آینده فدراســیون فوتبال یک 
چهــره غیرفوتبالی وارد کارزار انتخاباتی خواهد شــد تا 
بتواند در مصاف با سایر رقبا شانس خود را برای پیروزی 

در انتخابات به آزمایش بگذارد.
همزمان با ایــن گمانه زنی ها و پیش بینی های فوتبالی 
نام ســیدرضا صالحی امیری به عنــوان گزینه دولت 

بــرای حضور در انتخابات فوتبال مطرح شــد، اما این 
موضوع با واکنش ســریع و فوری رئیس فعلی کمیته 
ملی المپیک مواجه شــد تا صالحی امیری با قاطعیت 
این موضــوع را رد کند. با تکذیب ایــن ماجرا برخی 
کارشناســان این بازی را یک حربه حرفه ای مدیریتی 
توصیف کردند چون اصلًا بعید نیســت در دقیقه 90 
رئیس کمیته ملــی المپیک نظرش تغییر کند و برای 
شرکت در انتخابات ثبت نام کند. از طرفی برخی دیگر 
معتقدند برخی مهره هــای وزارتخانه تا لحظه آخر به 
منظور اینکه از سوی مخالفان تخریب نشوند رونمایی 
نخواهند شــد و روز پایانی ثبت نام نامزدها وارد عرصه 
رقابت می شوند تا بتوانند به عنوان یک رقیب جدی در 

انتخابات فوتبال با سایر کاندیداها به رقابت بپردازند.
امــا جــدا از اینکه چه کســی صاحب صندلی ریاســت 
فدراسیون فوتبال شود، باید رئیس بعدی فدراسیون فوتبال 
را از هم اکنون وارث یک مجموعه سرشــار از بدهی مالی 
دانست که قطعاً برون رفت از این وضعیت برای او کار آسانی 

نخواهد بود!

گزارش قدس از نامزدهای انتخاباتی فدراسیون بدهکار فوتبال

آغاز لابی مهره های دولتی و گزینه های سنتی

تهدید به قتل ستاره اوکراین و خانواده اش
ورزش: زینچنکو در بازی آلمان و اوکراین که روز شنبه انجام شد با انجام یک اشتباه 
توپ را در مقابل لئون گورتزکا از دست داد تا لروی سانه بازیکن آلمان دروازه تیمش 
را باز کند.  زینچنکو در اینستاگرام مدعی شد به دلیل این اشتباه با تهدید مرگ روبه رو 
شــده است. او در این باره گفت: »پس از خواندن همه لجن پراکنی هایی که پس از 
بازی با آلمان علیه من و خانواده ام انجام شده به این نتیجه رسیدم که در چه دنیای 
بدی زندگی می کنیم. به خاطر از دست دادن توپ در زمین فوتبال من و خانواده ام 

به مرگ تهدید شده ایم«.

کوئنترائو: رونالدو جانور است
ورزش: فابیــو کوئنترائو ســال 2011 به رئال مادرید پیوســت و فراز و فرودهای 
بســیاری را با رئال تجربه کرد. او در توصیف ســال های حضورش در رئال گفت: 
بدون شــک در این مدت تمرین و بازی کنار رونالدو اتفــاق ویژه ای بود. به همه 
می گویم کاش شــانس تماشای تمرین های رونالدو نصیبشان شود تا بهتر بتوانند 
او را بشناســند. رونالدو یک جانور است و کافی است تمریناتش را تماشا کنید تا 
ببینید چه کارهایی از او برمی آید. کنار رونالدو بازی کردم و با او هنوز هم دوستی 

صمیمانه ای دارم«.

سوارز در چنگ کرونا 
ورزش: لوئیس ســوارز، ستاره اروگوئه ای اتلتیکومادرید به کرونا مبتلا شده است. 
ویروس کرونا به یک دردسر بزرگ برای دنیا تبدیل شده و دنیای ورزش به خصوص 
فوتبال را هم تحت تأثیر خود قرار داده است، چراکه روزانه اخبار زیادی درباره ابتلای 
اهالی این رشــته پرطرفدار به این ویروس منتشر می شود. به طور رسمی مشخص 
شد که لوئیس سوارز ستاره اتلتیکومادرید که هم اکنون در اردوی تیم ملی اروگوئه 
به سر می برد به کرونا مبتلا شده است و به این ترتیب باید دوران قرنطینه را پشت 

سر بگذارد.

کوتینیو در بارسلونا ماندنی است
ورزش: شرایط برای فیلیپ کوتینیو به کل تغییر کرده و حالا او تبدیل به یکی از 
بازیکنان مهم و تأثیرگذار در ترکیب بارسلونا شده است. کوتینیو که پس از گذراندن 
یک فصل به صورت قرضی در بایرن مونیخ آماده ترک دائمی بارسلونا و بازگشت به 
لیگ برتر انگلیس بود، اما حالا او به گزینه رونالد کومان تبدیل شــده و در ترکیب 
بارسلونا جایگاه ثابتی دارد. نشریه اسپورت مدعی شد مدیران بارسلونا مذاکرات برای 
تمدید قرارداد فیلیپ کوتینیو را آغاز کرده اند و از کوتینیو خواسته اند به علت شیوع 

کرونا و مشکلات مالی پیشنهاد کاهش دستمزد را قبول کند. 

ورزش: پس از رأی کمیته استیناف  ای اف سی درباره تأیید 
محرومیت عیسی آل کثیر مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس، 
حالا خبر می رســد مدیران باشــگاه پرســپولیس تصمیم 
گرفته اند با گرفتن گراندز حکم، این پرونده را در دادگاه  عالی 
ورزش به جریان بیندازند تا شاید بتوانند ثابت کنند حرکت 
آل کثیر پس از گلزنی در دیدار برابر پاختاکور ازبکستان، هیچ 
تفکری درخصوص مسائل نژادپرستی در آن وجود نداشته 
است. باشگاه پرسپولیس تلاش می کند این رأی را در دادگاه 
عالی ورزش بشکند، اما شواهد و قرائن این طور نشان می دهند 
که امکان بخشش مهاجم قرمزها برای حضور در بازی فینال 
چیزی نزدیک به صفر اســت. شاید باشگاه تنها بتواند زمان 
محرومیت ســتاره اش را کاهش بدهد، اما بخشش در این 
پرونده، چندان محتمل نخواهد بود.  اما سؤال اینجاست که با 
توجه به ادعای مدیران باشگاه پرسپولیس درباره بردن پرونده 
به دادگاه عالی ورزش و بررسی آن به صورت یک موضوع ویژه 
آیا امکان پذیر خواهد بود و چقدر زمان می برد تا این دادگاه 

درباره این پرونده تصمیم گیری کند؟

رأی استیناف 6 ماه بعد#
هوشنگ نصیرزاده درباره این موضوع می گوید: »من تعجب 
می کنم با کدام منطق دوســتان در باشــگاه پرسپولیس 
می خواهند این پرونده را به دادگاه عالی ورزش ببرند، چراکه 
حداقل زمانی که طول می کشــد این دادگاه به پرونده های 
اینچنینی بپردازد، حدود 6 تا 7 ماه اســت و این یعنی بعد 
از اینکه محرومیت این بازیکن به پایان رسید تازه قرار است 
به این پرونده رسیدگی شــود«. آنچه مشخص است روند 
دادرسی یک پرونده حقوقی در دادگاه عالی ورزش درکنار 
هزینه بر بــودن، زمانبر خواهد بود و قرمزها برای اینکه این 
موضوع را به صورت ویــژه در دادگاه عالی ورزش مطرح و 
به ثبت برســانند باید هزینه بیشتری انجام دهند و به نظر 
می رسد شاید در این مقطع زمانی که باشگاه مشکلات مالی 

زیادی دارد هزینه بیشتری به باشگاه تحمیل شود.

امید به تعلیق#
باشگاه پرســپولیس قصد دارد درخواستی به دادگاه عالی 
ورزش ارائــه دهد که در آن بخواهد این مرجع رســیدگی 
به پرونده های حقوقی در حوزه ورزش تا زمان بررســی این 
پرونده حکمی که کنفدراسیون فوتبال آسیا صادر کرده را 
تعلیق کند، اما اینکه ایــن موضوع تا چه اندازه می تواند به 
واقعیت تبدیل شــود و چه اندازه از این پرونده هایی که با 
این شــکل به دادگاه عالی ورزش رفته اند توانسته اند حکم 
تعلیق بگیرند، موضوعی است که باشگاه پرسپولیس و مشاور 
حقوقی آن ها )ساعد وکیل( درباره آن توضیحی نداده است.

دکتــر غلامرضا رفیعی حقوقدان و وکیل ورزشــی در این 
خصوص گفت: »این موضوع بستگی به نظر قاضی و دادگاه 
عالی ورزش دارد و با توجه به اینکه سوابقی درباره این نوع 
پرونده ها و صدور دســتور موقت در این دادگاه وجود دارد، 
باشگاه پرســپولیس می تواند با اسناد، مدارک و دلایلی که 

می آورد نسبت به دریافت دستور موقت اقدام کند«.
او ادامه داد: »این موضوع جزو اختیارات قاضی در دادگاه عالی 
ورزش است و باشگاه پرسپولیس بهترین راه ممکن را برای 
پیگیری حقوقی این پرونده انتخاب کرد، با توجه به اینکه 
عیسی آل کثیر بازیکن ارزشمندی برای پرسپولیسی هاست 
هزینه ای که باشــگاه در این مورد انجــام می دهد توجیه 

اقتصادی خواهد داشت«.
بازیکن باید نیمی از محرومیت خود را سپری کند، سپس 
در یک اقدام حقوقی باشگاه از کمیته انضباطی کنفدراسیون 
فوتبال آســیا می خواهد که با توجه به نداشــتن ســابقه 
انضباطی، مابقــی محرومیت این بازیکن را به حالت تعلیق 
 AFC در بیاورد. این موضوع قطعاً با تأیید کمیته انضباطی
همراه می شــود و مابقی محرومیت این بازیکن که سه ماه 

است به حالت تعلیق درمی آید .

ورزش: ســرمربی تیم ملی بســکتبال گفت: اگر برخی 
بازیکنان سرشــناس را دعوت کنم و آن ها را روی نیمکت 
بنشانم، جو تیم به هم می ریزد. مهران شاهین طبع، سرمربی 
تیم ملی بسکتبال که این روزها تیمش را برای حضور در دو 
دیدار مقدماتی کاپ آسیا به میزبانی قطر برابر عربستان و 
سوریه آماده می کند، درباره مسائل مختلف از جمله دعوت 

نشدن چند چهره سرشناس به صحبت پرداخته است. 

وارد حباب می شویم#
با برنامه ریزی انجام شده، ســعی کردیم قرنطینه را به 
خوبی رعایت کنیم. قرار شده تا پیش از رفتن به قطر سه 
مرحله تست کرونا داشته باشیم. تا الان که همه تست ها 
منفی بوده. نگرانی ما فقط این است که کیت های تست 
کرونا در قطر متفاوت است و گویا حساسیت بیشتری هم 
دارد. ما باید تا چهارم آذرماه به قطر برسیم. دوشنبه شب 
پرواز می کنیم و پس از انجام تست های ورودی در حبابی 

شبیه مسابقات فوتبال خواهیم بود.

به دنبال بازی تدارکاتی#
با مسئولان تیم الریان صحبت کردیم و به فدراسیون قطر 
هم اعلام کردیم که اگر شرایط و پروتکل های بهداشتی 
اجازه می دهد، با الریان یک روز بعد از ورود بازی کنیم. 
این تیم چند بازیکن خارجی دارد و محک خوبی برای 
ماســت. در تهران هم شــاید بتوانیم با یکی از تیم های 

باشگاهی که تست کرونا داده باشد، بازی کنیم. 

مشکل حدادی #
حامد حدادی تمایل داشت به تیم ملی اضافه شود، اما 
قراردادش به نوعی اســت که باید پس از دو ماه پذیرش 
کامل شــود. اگر حامد از چین بیــرون می آمد، باید در 

بازگشت دو هفته قرنطینه می شد. قرنطینه ابتدای فصل 
هم خیلی به او ضربه زد چون تمرین نمی کرد. به همین 
خاطر به این نتیجه رسیدیم که حامد در این اردو نباشد. 

دست کم نگرفتن حریفان#
ما در شرایط نرمال قوی تر از سوریه و عربستان هستیم، 
اما باید در جریان بازی تمرکز داشــته باشــیم. بعضی 
بازی ها حتی با تیم های ضعیف ممکن است خراب شود 
و این اتفاق قبلاً هم برای تیم ملی رخ داده اســت. هیچ 
تیمی را نمی توان دســت کم گرفت چون قبلاً در برابر 
عراق هم تجربه باخت داشتیم و باید از آن درس بگیریم. 
بازیکنان در اردوی تیم ملی مسائل باشگاهی را فراموش 
کردند و جو اردو خوب اســت. البته برخی شاید خیلی 
آماده نباشــند. در کل وضعیت تیم ملی از اوج پایین تر 
است، چون در لیگ امسال 7 و 8 نسبت به بقیه ضعیف تر 
هستند و همه بازی ها را نمی توان معیار قرار داد. ما اگر 
دو بازی ســوریه و عربستان را ببریم، صعودمان به کاپ 
آسیا قطعی است و در پنجره بعدی احتمالاً از بازیکنان 

جوان تر استفاده کنیم. 

 بلک لیست نداریم#
ما یک لیســت 24 نفره داشتیم که به فیباآسیا معرفی 
کردیــم. به جز 20 بازیکنی که نامشــان روی ســایت 
فدراسیون رفت، چهار بازیکن دیگر یعنی محمد شهریان، 
امیرحسین آذری، کیوان ریاعی و نوید رضایی فر هم در 
لیســت ما بودند که ظرفیت اردو دیگر برای آن ها کافی 
نبود. ارسلان کاظمی که می گوید در لیست 24 نفره هم 
نبود، بدون شک ما همه بازیکنان را بر اساس مسائل فنی 
دعوت می کنیم و اصلاً کینه ورزی در لیســت ما جایی 

ندارد. بلک لیستی هم در تیم ملی نداریم.

امکان تعلیق محرومیت مهاجم پرسپولیس در CAS وجود دارد

»آلکثیر«بهفینالآسیامیرسد؟
شاهین طبع: در اوج نیستیم

تیمملیبسکتباللیستسیاهندارد

گزارش روز

پرسپولیس توافق با استقلال را تکذیب کرد
ورزش: اسماعیل خلیل زاده در برنامه فوتبال برتر گفت که پس از 
جذب محمد نادری از ســوی استقلال، دو باشگاه سرخابی تهرانی 
به توافق رســیده اند که بازیکنی را از یکدیگر نخرند. این موضوع با 
واکنش های تند از ســوی هواداران پرسپولیس همراه شد و کار تا 
جایی پیش رفت که حالا این باشگاه مجبور به انتشار بیانیه ای شده 
است. سرخ ها با تأیید پیشنهاد از سوی استقلال گفته اند: در واقع این 
پیشــنهاد ابتدا از سوی مدیران استقلال مطرح شد، اما مدیرعامل 
پرســپولیس اعلام کرد هیچ محدودیتی برای جذب بازیکن ندارد. 
باشگاه پرسپولیس طبق سیاســت و خواسته های کادر فنی خود، 
می تواند بازیکنان مورد تأیید سرمربی تیم را جذب کند. پرسپولیس 
قدرتمندترین تیم سال های اخیر فوتبال ایران و قهرمان چهار فصل 
پیاپی لیــگ برتر و همچنین فینالیســت دو دوره لیگ قهرمانان 

آسیاست. 
پرسپولیس با تکذیب این توافق افزود: در حال حاضر نیز بازیکنان 
این تیم جزو بهترین بازیکنان لیگ برتر به شــمار می روند. باشگاه 
پرسپولیس برای جذب بازیکن، ملاک هایی چون نیاز کادرفنی تیم، 
سطح کیفی بازیکنان و همچنین اعتبار و برند باشگاه را مدنظر قرار 
می دهد. از این رو، تیم مدیریت پرسپولیس در کنار کادرفنی برای 
رفع نیازها فعالیت های خود را دنبال می کند و هیچ محدودیتی در 
این زمینه وجود ندارد. در پایان بیانیه آمده است: همچنین بازیکنان 
زیادی تلاش داشتند تا به پرســپولیس بپیوندند اما با هماهنگی 
کادرفنی، امور مربوط به نقل وانتقــالات در کمال آرامش و به دور 
از هرگونه تنش و حاشــیه پیگیری می شود. هواداران پرسپولیس 
اطمینان داشــته باشند با توجه به حضور در فینال لیگ قهرمانان 
آسیا، مدیریت باشگاه اجازه برهم خوردن آرامش تیم را نمی دهد. بار 
دیگر از طرفداران پرسپولیس تقاضا می شود اخبار را تنها از رسانه های 
رسمی باشگاه )اپلیکیشن، سایت، کانال، اینستاگرام و توییتر( دنبال 

کنند و به حاشیه سازی در فضای مجازی بی توجه باشند.

گزارش کوتاه

راموس: از تیم ملی نمی روم
ورزش: سرخیو راموس، کاپیتان اسپانیا می گوید همچنان 
بــه پنالتی زدن ادامــه خواهد داد و هیــچ قصدی برای 
بازنشستگی از تیم ملی کشورش را ندارد. سرخیو راموس 
که در بازی قبلی تیم ملی اسپانیا دو ضربه پنالتی را از دست 
داد و با انتقادهای زیادی مواجه شد با رسانه های اسپانیایی 
صحبت کرد و گفت هیچ قصدی برای بازنشستگی از تیم 
ملی کشورش ندارد. او پس از گل کردن 25 پنالتی پیاپی 

برای اســپانیا و رئال مادرید در یک بازی دو پنالتی از 
دســت داد. راموس اما گفت همچنان به پنالتی 

زدن ادامــه خواهد داد و قصد بازنشســتگی 
ندارد. راموس به خبرنگاران گفت: »اگر یک 
پنالتی دیگر هم بدست می آمد بدون شک 
آن را هم من می زدم، اگر ذهنیت من این 
نباشد دیگر خودم نیستم«. کاپیتان تیم 
ملی اسپانیا در ادامه صحبت هایش گفت: 
»عبور از اسطوره ای مثل بوفون در رکورد 
بازی های ملی موجب افتخار است. وقتی 
یک فوتبالیســت تازه فوتبالش را شروع 
می کند تصور نمی کنــد که یک روز به 
چنین جایگاهی برسد. من در این شهر 

یعنی سویا ساعت ها در خیابان ها دویده ام 
و با کلی تلاش و کوشش به این جایگاه 

رسیده ام، تلاش و صبر و استقامت«.
راموس در ادامه گفت: »در نهایت من 
تا زمانی که احساس کنم می توانم، به 
بازی کردن در تیم ملی ادامه می دهم. 
الان انگیــزه بالایی دارم و این به من 

اجازه می دهد که ادامه دهم«.

حمیدرضا عرب: بازیکنان اســتقلال یکی پس از دیگری 
پیشنهاد مدیران باشــگاه در کاهش قراردادهای خود را رد 
کردند. چه وریا غفوری که میان هواداران استقلال محبوبیت 
دارد و چه دیگر بازیکنان که همواره از عشق و علاقه به باشگاه 
خود حــرف می زنند.  وریا غفوری را بارها در قامت بازیکنی 
دیدیم که باشــگاه اســتقلال را تکه ای از وجودش می نامد. 
محمد دانشگر، فرشید اسماعیلی و چندتای دیگر که همواره 
در مواجهه با باشگاه از عبارت های عاشقانه استفاده می کنند، 
قراردادشان به طرز عجیبی افزایش یافته و حالا باید از قرارداد 
خود کم کنند، اما همین بازیکنان که در ظاهر خود را شیفته 
باشگاه استقلال نشان می دهند حتی حاضر نیستند یک ریال 

از قرارداد خود را که برای باشگاه استقلال دردسرهایی ایجاد 
خواهد کرد، بکاهند. 

لاف عشق#
بازیکنان جدید هم که در صحبت های خود پیش از حضور 
در باشــگاه و عقد قرارداد همواره از عشــق و علاقه خود به 
باشگاه می گویند، همین روند را درپیش گرفته اند و درمقابل 
پیشنهاد باشــگاه هرگز راضی به تمکین نیستند. نمونه اش 
رشــید مظاهری که وقتی از او پرسیدند چرا استقلال را به 
جای پرســپولیس انتخاب کردی با حالتی احساسی گفت: 
»چون اســتقلال را دوســت دارم«. این چه دوست داشتنی 

اســت که وقتی مدیــران باشــگاه اســتقلال از مظاهری 
می خواهند قــراردادش را تعدیل کند هرگز راضی به چنین 
اقدامی نمی شــود؟ مظاهری در آخرین مذاکراتی که باشگاه 
با او داشــت آب پاکی را روی دست تصمیم گیران ریخت و 
به صراحت اعلام کرد راضی به کاهش قرارداد خود نیســت. 
دیگر بازیکنان نظیر محمدحسین مرادمند نیز همین رویه 
را در پیش گرفته اند و هرگز نمی خواهند قراردادشــان کسر 
شود. این بدان معناست که یا بازیکنان جدید در اندک زمان 
باقی مانده باید از استقلال جدا شوند یا به درخواست باشگاه 
استقلال تن دهند و قرارداد خود را تعدیل کنند. دراین فضا 
بدون شک باشگاه استقلال با بازیکنان خود در طول فصل با 
مشکل مواجه خواهد شد و هرگز این بازیکنان در لیگ بیستم 

برای استقلال بازیکنی 100 درصدی نخواهند شد. 

بازی دو سر باخت#
به قول محمود فکری یک بازی دو سر باخت باشگاه استقلال 
را فرا گرفته اســت؛ از یک سو فشــار نهادهای نظارتی برای 
کاهش قرارداد بازیکنان و از سوی دیگر عدم تمکین بازیکنان 
برای کاهش قراردادها، اســتقلال را در آســتانه پایان زمان 
نقل وانتقالات لیگ بیســتم، وارد چالشی بزرگ کرده است. 
با این شــرایط استقلال ممکن اســت در میانه های فصل با 
جدایی برخی بازیکنان خود مواجه شود کما اینکه شنیدیم 
در روزهای اخیر برخی بازیکنان که با درخواست باشگاه مبنی 
بر کاهش قرارداد روبه رو شدند با باشگاه شرط کردند که اگر 
بخواهند قرارداد را کسر کنند باید شرط جدایی در نیم فصل 

را فعال کنند تا اگر آن ها پیشنهاد خارجی داشتند، بروند!

فشار کاپیتانی و جام نیاوردن در عرصه ملی

وقتی»مسی«ازکورهدرمیرود
ورزش: لیونل مسی ابرســتاره آرژانتینی سال های 
ســال به عنوان یکی از خوش اخلاق ترین و آرام ترین 
ســتاره های این ورزش شــناخته می شد، اما او 
به تازگی به خصوص زمانی که پیراهن تیم ملی 
آرژانتین را بر تن می کند ستاره ای خشمگین 
و عصبانی است. علت این تغییر چیست؟ علت 
این است حالا که او چه در باشگاهش و چه در 
تیم ملی کشورش بازوبند کاپیتانی به بازو 
می بندد، بار سنگین مسئولیت موجب 
ایجاد چنین تغییری شده است؟ یا 
اینکه مسی حس می کند دوران 
آخر  به ســال های  فوتبالی اش 
رسیده و او فرصت زیادی برای 

بردن جام های بیشتر ندارد؟

حمله به داوران#
عصبانیت جدید مسی روز جمعه 
در جریان دیدار آرژانتین و پاراگوئه 
به وضوح مشــخص بود. زمانی که داور 
برزیلــی مســابقه گل او در نیمه دوم را 
مردود اعلام کرد تا بازی با تساوی 1-1 
به پایان برسد مسی به سمت او رفته و 
با خشــم فریاد زد: »دو بار ما را نابود 

کردی. دو بار ما را نابود کردی«.
گل مسی اگر توســط داور پذیرفته 

می شد می توانست یکی از بهترین گل هایی باشد که 
او در ســال های اخیر برای تیم ملی کشورش به ثمر 
رســانده است. اما 12 پاس پیاپی و 60 متر دوندگی 
بی امان آرژانتینی ها توســط داور مردود شد تا مسی 

نتواند خشمش را کنترل کند.

خشم مسی#
ما قبلًا هم شاهد خشم لیونل مسی با پیراهن تیم 
ملی آرژانتین بوده ایم. ســال گذشته پس از آنکه 
کنفدراسیون فوتبال آمریکای جنوبی را به فساد 
متهم کرد، چراکه در دیدار رده بندی کوپا آمه ریکا 
مقابل شــیلی او از زمین اخراج شده بود، سه ماه 
از حضور در تیم ملی محروم شــد. البته مســی 
پیش از آن هم در مســابقه نیمــه نهایی همان 
تورنمنــت در مقابل برزیل گفته بود: »تحمل این 
همه شــرایط مزخرف خســته کننده است. امروز 
حتی یک بــار هم VAR را نگاه نکردند. امیدوارم 
کانمبول برای این قضیــه فکری بکند چون این 

داورها دارند نتایج بازی ها را عوض می کنند«.
مســی به تازگی در لالیگا هم با داورها درگیری های 
زیادی داشته اســت. در جریان تساوی ناامیدکننده 
بارســا مقابل آلاوز در فصل جاری به نظر می رسید 
مسی از فرط عصبانیت توپ را به سمت داور مسابقه 
الخاندرو هرنادس شــوت کرده است. بعد از آن بازی 
کارشــناس داوری مارکا درباره ماجرای مسی و داور 

مســابقه گفت: »حتی با اینکه توپ به داور برخورد 
نکرد، ولی مسی باید اخراج می شد، چون می خواست 
داور را بترســاند و باید کارت قرمز مستقیم دریافت 

می کرد«.

مسئولیت سنگین کاپیتانی#
با این همه مسی با اینکه در 850 مسابقه به میدان 
رفته تنها دو بار اخراج شده است. یکی در نخستین 
بازی ملی خود برای آرژانتین و دیگری سال گذشته با 

پیراهن تیم ملی کشورش بود.
اما به نظر می رســد این آمار در آینده دستخوش 
تغییر خواهد شــد و مســی که می داند در حال 
پشت سر گذاشتن آخرین سال های فوتبالی خود 
است روز به روز خشمگین تر می شود. نزدیکانش 
اســتدلال می کنند او با توجــه به اینکه حالا چه 
در بارســلونا و چه در آرژانتین نقش رهبر اصلی 
و کاپیتــان بلامنازع را بــازی می کند برای اینکه 
مسئولیت تیم را روی شانه هایش احساس می کند 
نمی تواند نســبت به اتفاق های بــازی بی تفاوت 
باشــد. اما ناظران بی طرف معتقدند مســی مایل 
است در ســال های باقی مانده از دوران حرفه ای 
خود جام های بیشتری بدست آورده و کارنامه اش 
را غنی تر کند و این احســاس عطش به کســب 
موفقیت های بیشــتر مهم ترین عامل خشم او به 

حساب می آید.

سیدمهدی رحمتی، سرمربی شهرخودرو که این روزها به 
شدت تلاش می کند ستاره های تیمش را از گزند مشتریان 
ســمج حفظ کند و با تیمی یکدســت لیگ را ادامه دهد 
از ســختی تصمیم گیری های اخیرش نوشته و در صفحه 
شخصی اش گفته اســت: »زندگی سخت است اما من از 
آن ســخت ترم« او نیک می داند که در ادامه راه مربیگری 
راه پر فراز و نشــیبی پیش رو دارد و در تیمی که با بخش 
خصوصی اداره می شــود باید با سختی های مالی زیادی 

پنجه در پنجه شود.

در یک هفته اخیر فرناندو گاگو و خاویر ماســکرانو، دو هم تیمی 
لیونل مســی در ترکیب تیم ملی آرژانتین از فوتبال خداحافظی 
کرده اند. کاپیتان آرژانتینی ها در صفحه رسمی خود در اینستاگرام 
بــه تصمیم این دو بازیکــن واکنش نشــان داده و برای گاگو و 
ماسکرانو در ادامه مســیر آرزوی موفقیت کرد: »دو بازیکنی که 
من مدت ها کنار آن ها بازی کرده و از فوتبال لذت بردم از دنیای 
فوتبال خداحافظی کرده اند. می خواهم از این فرصت استفاده کرده 
و بگویم همیشــه جایتان در ذهنم سبز اســت و برایتان آرزوی 

بهترین ها را دارم«.

کاپیتان تیم ملی آرژانتینسید مهدی رحمتی
زکریا مرادی، بازیکن آینده دار اســتقلال پــس از اینکه به دلیل 
مشکلات سربازی و دانشگاه نتوانست در استقلال بماند با هواداران 
این تیم وداع کرد و در پســتی اینستاگرامی نوشت: »باچشمان 
اشکبار می نویسم برای هوادارانی که از روز اول حضورم در آکادمی 
استقلال گرفته تا بازی با شاهین تشویقم می کردین. دست تمام 
هواداران رو بوس می کنم، فقط لازمه بدونید این شــماهایید که 
پشت تیم هستین وگرنه مدیریت باشگاه اصلاً براش مهم نیست 
که چه بلایی سر تیم و بازیکن ها میاد. خداحافظی نمی کنم چون 

قراره برگردم و حقم رو بگیرم«.

شــایان مصلح، بازیکن تیم سپاهان انگار قصد ازدواج دارد. 
او در پســتی اینســتاگرامی متنی منتشر کرده که نشان از 
وصلت او دارد. مصلح ابتدا نوشته است: »اسکار بهترین صدا 
تعلق میگیــره به صدای پای اونی که داره میاد تو زندگیت 

تا بمونه«
و بعد هم شــعری نوشته اســت با این مضمون »ای در لباس 
عشــوه گری دزد عقل و دین!/آیا رواســت دلبری از خلق این 
چنین؟/ دیر آمدی اگرچه، ولی ماندنی شدی/ دنیا به کام کیست 

به جز عشق آخرین؟«

شایان مصلحزکریا مرادی

بازیکنان از کدام عشق حرف می زنند؟

بازیدوسرباختدراستقلال

ضد  حمله

پرسپولیس اول ایران و چهارم آسیا
ورزش: ســایت »footballdatabase« جدیدترین رده بندی باشــگاه های 
فوتبال جهان را اعلام کرد که در این رده بندی پرسپولیس با کسب 1621 

امتیاز در رده اول بهترین باشگاه های ایران قرار گرفت.
همچنین سرخ پوشان پایتخت در آسیا چهارم شدند و در دنیا در جایگاه 96 
قرار گرفتند. استقلال با کسب 1534 امتیاز در رده دوم تیم های برتر ایران 
قرار گرفت. همچنین آبی پوشان پایتخت در آسیا یازدهم و در جهان جایگاه 
215 را از آن خود کردند. ســپاهان، تراکتور و فولاد در جایگاه های سوم تا 

پنجم باشگاه های فوتبال ایران قرار دارند.

مهابادی سرمربی تیم ملی جوانان شد
ورزش: طبق اعلام ســایت فدراسیون فوتبال، پس از بررسی های مختلف 
در نشست های کمیته فنی و توسعه فدراسیون، حمید درخشان به عنوان 
مدیرفنی و داود مهابادی به عنوان ســرمربی تیم ملی جوانان ایران معرفی 
شــدند. همچنین امین راســتی، ایمان عالمی، محمدعلی یحیوی و بهزاد 
نوشادی اعضا کادر فنی تیم ملی خواهند بود و فراز فاطمی سرپرستی این 
تیم را برعهده خواهد داشــت. پیش از این پرویز مظلومی هدایت تیم ملی 

جوانان را بر عهده داشت.

سلیمی: هدفم حضور در تیم اروپایی بود
ورزش: محمد علیپور، مدیرعامل مستعفی و جدا شده تراکتور پس از جدایی 
از این باشگاه انتقادهایی به صورت یکطرفه متوجه او شده که پیگیری برخی 
از آن ها نشان می دهد صحت ندارند. یکی از آن ها جدایی بازیکنان کلیدی 
تراکتور از جمله ایمان سلیمی است که بابت آن از علیپور انتقاد شده است، 
ولی خود این بازیکن می گوید نه تنها جدایی او ربطی به علیپور نداشته، که 
حتی ممکن بود موجب منصرف شــدن وی از جدایی شود. سلیمی در این 
خصــوص اظهار کرد: هدفم حضور در تیــم اروپایی بود پس جدایی من از 
تراکتور ارتباطی به آقای علیپور نداشــت و من پیش از آمدن ایشان، برای 

رفتن از تراکتور اقدام کرده بودم. 

دست رد اسکوچیچ به پیشنهاد ۸۰ هزار دلاری!
ورزش: باشگاه خونه به خونه که چند فصلی است با نام رایکا فعالیت می کند، 
پیش از اینکه دچار تغییرات مالکیتی و مدیریتی شود، در مقطعی هدایت این 
تیم را به دراگان اسکوچیچ سپرد. از همان زمان بخشی از مطالبات اسکوچیچ 
به وی پرداخت نشــده بود و در نهایت به خاطر همین دیرکرد، این مبلغ از 
70 به 170 هزار دلار رســید تا باشگاه رایکا یا همان خونه به خونه، درگیر 
پرداخت یک بدهی سنگین شود.اسکوچیچ همچنان پیگیر دریافت پولش از 
این باشگاه است و حتی علیه این باشگاه رأی قطعی هم گرفته است. رأیی که 
ممکن است در نهایت منجر به سقوط رایکا به دسته پایین تر شود. در روز های 
گذشته و با تلاش هایی که صورت گرفت، 50 درصد از طلب اسکوچیچ تأمین 
شد و مدیران باشگاه به این مربی اطلاع دادند که 50 درصد از مطالباتش را 

بگیرد و رضایت بدهد، اما سرمربی تیم ملی ایران زیربار نرفت.

مهلت یکماهه رادو به پرسپولیس!
ورزش: شنیده شده رادوشویچ حدود یک ماه )تا بعد از فینال لیگ قهرمانان 
آســیا( به باشگاه پرسپولیس مهلت داده تا مشــکلات او را حل کنند، در 
غیراین صورت تصمیم دیگــری می گیرد. حالا باید دیــد مدیریت جدید 

پرسپولیس توانایی این را دارد که مشکلات رادو را حل کند یا خیر.

سعادتمند: باید مجسمه نادری را بسازند!
ایسنا: مدیرعامل سابق استقلال مدعی است رقم قرارداد محمد نادری 

بیشتر از مبلغی است که مدیران این تیم ادعا کرده اند.
ســعادتمند در گفت وگویی ضمن نمایشــی خواندن داســتان اصلاح 
قراردادها، اعلام کرد بیشترین مبلغ پرداختی این باشگاه به بازیکنانش، 
5.5 میلیارد بوده است. او گفت: »این یک نمایش است که می خواهند 
بگویند قراردادها رقمش زیاد است و ما باید آن را کم کنیم. خواهش من 
این است دوستان درباره قرارداد نادری توضیح بدهند. هر قراردادی را که 
می گویند نجومی است، کنار قرارداد نادری بگذارند. بالاترین قراردادی 
که من منعقد کردم، 5.5 میلیارد تومان بوده است. قرار است برای نادری 
200 هزار دلار به باشــگاه بلژیکی پرداخت شود که نزدیک 6 میلیارد 
تومان می شود. قرار است این پول را خود نادری بدهد؟ باید مجسمه این 
بازیکن را بسازند، چراکه بنا بر صحبت های مدیران استقلال، این بازیکن 

به صورت رایگان برای این تیم بازی می کند«.

گل محمدی: 
تا دلتان بخواهد نامه قطع همکاری نوشته ام!

ورزش: یحیی گل محمدی درباره اینکه شایعه هایی درباره حواشی جدایی و 
فسخ قرارداد او به دلیل مشکلاتش در زمان مدیریت رسول پناه شکل گرفته، 
گفت: به خاطر بدعهدی، خلف وعده هایی که دادند و اینکه قرار بود مشکلات 
حل شود اما وعده ها به سرانجام نرسید، من چندین نامه به باشگاه زده بودم 

و حتی مصاحبه هم کردم و تا دلتان بخواهد نامه قطع همکاری نوشتم.

اعضای کمیته فنی استقلال منصوب شدند
ورزش: با اعلام احمد مددی، سرپرســت مدیرعاملی باشگاه استقلال علی 
جبــاری، نصرالله عبداللهی، جواد قراب، بهتاش فریبا، جواد زرینچه، محمد 
نوری و خسرو حیدری به عنوان اعضای کمیته فنی باشگاه استقلال منصوب 
شدند. هدایت استقلال بر عهده محمود فکری است. این تیم در هفته دوم 

لیگ برتر فوتبال روز جمعه این هفته میهمان فولاد خوزستان است.

عمران زاده: منصوریان مرا در لیست مازاد قرار داد
ورزش: حنیف عمران زاده در آیتم »هشــتگ با هاشــم« حضور یافت و در 
بخشی از صحبت هایش ضمن ابراز ناراحتی درخصوص نوع رفتنش از استقلال 
گفت: »پس از اتمام فینال جام حذفی در خرمشهر، مقابل ذوب آهن که منجر 
به شکست ما شد متوجه شدیم علی منصوریان جانشین پرویز مظلومی شده 
اســت. درحالی که منتظر تماس باشگاه برای ادامه حضور در استقلال بودم، 
متوجه شــدم باشگاه یک لیست مازاد و یک لیست خروج تهیه  کرده است 
که نام من در لیســت مازاد بود«. حنیف در ادامه در ارتباط با اینکه آیا هنوز 
از دست منصوریان ناراحت است، اظهار کرد: »من همه جا این را گفته ام که 
ناراحتی من از آقای منصوریان به این خاطر بود که نام من را در لیست مازاد 
قرارداد وگرنه من شخصاً او را خیلی دوست دارم و خودش نیز این را می داند«.

روزنامه قطری: محمدی ریه تیم است!
ورزش: روزنامه الرایه قطر با اشاره به عمل جراحی مهرداد محمدی، بازیکن 
ایرانی تیم فوتبال العربی نوشت: »تیم العربی از مصدومیت مهرداد محمدی که 
روز گذشته در بیمارستان اسپیتار جراحی شد، ضربه سختی خورد. این بازیکن 
یک ماه از تیم دور خواهد بود و حتی این احتمال وجود دارد که در دیدار فینال 

امیرکاپ مقابل السد که روز 18 دسامبر برگزار می شود غایب باشد.

منهای فوتبال

لیگ ملت های اروپا
بوسنی - ایتالیا

    چهارشنبه 2۸ آبان - 23:15 از شبکه سه

لیگ ملت های اروپا
لهستان - هلند

      چهارشنبه 2۸ آبان - 23:15 از شبکه ورزش

ورزش در سیما

لیگ دوچرخه سواری نیمه کاره ماند
ورزش: با اعلام رئیس فدراســیون دوچرخه سواری، رقابت های این رشته 

ادامه نمی یابد و فصل جدید لیگ برتر هم یک ماه زودتر آغاز خواهد شد.
خسرو قمری درباره وضعیت برگزاری مسابقات دوچرخه سواری کشور اظهار 
کرد: با توجه به اینکه پایان آبان فصل دوچرخه سواری در بخش مسابقات 
به اتمام می رســد، باید براساس شرایط ســال آینده فرصت آماده سازی و 
بدنسازی به ورزشکاران بدهیم. آن ها هم باید خودشان را برای رقابت های 
مختلف آماده کنند.  رئیس فدراسیون دوچرخه سواری که با برنامه »تهران 
ورزشــی« گفت وگو می کرد، تصریــح کرد: با توجه به اینکه قرار اســت 
کشــورمان از هفته آینده به مدت دو هفته تعطیل شود، تمامی مسابقات 
دوچرخه ســواری را لغو و پایان فصل دوچرخه سواری اعلام می کنیم. ما از 
اوایل اســفند هر سال کار خود را آغاز می کردیم که امسال مسابقات را از 

اوایل بهمن شروع می کنیم.

اردوی تیم ملی بوکس هم تعطیل می شود
ورزش: اردوی تیــم ملی بوکس به دلیل وضعیت قرمز کرونا در تهران از 

پنجشنبه 29 آبان تعطیل می شود.
در حالی که چهارمین مرحله اردوی تیم ملی بوکس با حضور 10 بوکسور 
از شنبه 24 آبان در سالن شماره 9 مجموعه ورزشی انقلاب آغاز شده بود، 
با توجه به وضعیت قرمز کرونا در استان تهران و با اعلام ستاد ملی مقابله 
بــا کرونا برای تعطیلی دو هفته ای تهــران، اردوی تیم ملی بوکس از روز 

پنجشنبه 29 آبان ماه تعطیل خواهد شد.
تمرینات تیم ملی بوکس به مدت دو هفته تعطیل خواهد شــد و از روز 

15آذر مجدد آغاز می شود.

شیراز میزبان دور برگشت لیگ برتر هندبال مردان
ورزش: فدراســیون هندبال در نظر دارد مسابقات دور برگشت لیگ برتر 

هندبال مردان در شیراز انجام شود.
دور رفت مسابقات لیگ برتر هندبال مردان به میزبانی تهران با حضور 12 
تیم و در دو گروه انجام شد و در پایان این مسابقات تیم های شهید شاملی و 
مس کرمان توانستند صدرنشین شوند. به گفته رئیس سازمان لیگ هندبال 
دور برگشت این مسابقات قرار است به احتمال زیاد به میزبانی شیراز و از 
اواســط آذر استارت بخورد. هندبال قهرمانی جوانان آسیا قرار است اوایل 
فروردین به میزبانی شیراز انجام شود و فدراسیون هندبال به همین سبب 
تصمیم گرفته تا شــیراز میزبان دور برگشت مسابقات لیگ برتر هندبال 
شود تا بتواند به آمادگی لازم برای میزبانی مسابقات آسیایی جوانان برسد 
تا اگر کمبودها و مشــکلاتی در خصوص برگزاری مسابقات وجود دارد در 
فاصله مانده تا مسابقات آسیایی رفع شود. مراد کرمی، رئیس سازمان لیگ 
هندبال در خصوص ادامه مسابقات لیگ برتر هندبال مردان به ایسنا گفت: 
به احتمال زیاد مسابقات مردان از حدود 20 آذر )شاید کمی زودتر یا دیرتر( 
به میزبانی شیراز انجام شود. البته هنوز انجام مسابقات در شیراز نهایی نشده 
ولی تلاش ما این است که مسابقات در شیراز برگزار شود. می خواهیم کادر 
و داوران شــیراز برای میزبانی مسابقات جوانان آسیا آمادگی پیدا کنند و 

دوره  ببینند.

برد الریان برابر الوکره با درخشش فرهاد
ورزش: تیم والیبال الریان موفق شــد با درخشش فرهاد قائمی، در هفته 
چهارم رقابت های لیگ والیبال قطر با نتیجه 3 بر صفر از سد الوکره بگذرد.

الریان در این دیدار که در سالن فدراسیون والیبال قطر برگزار شد، با نتایج 
25 بــر 21، 25 بر 16 و 25 بر 19 مقابل حریف خود به پیروزی رســید. 
فرهاد قائمی ملی پوش ایرانی الریان، در این دیدار با کسب 13 پوئن، عنوان 
امتیازآورترین بازیکن تیمش را کسب کرد و نقش پررنگی در این پیروزی 
داشت. الریان روز چهارشنبه در چارچوب هفته پنجم رقابت ها با السد دیدار 
می کند. درخشش لژیونر ایرانی در ترکیب الریان در شرایطی در یکی، دو 
بازی اخیر به چشم می خورد که شایعاتی مبنی بر کنار گذاشته شدن قائمی 

توسط مسئولان باشگاه قطری به گوش می رسید.

تغییر چند باره تصمیم فدراسیون
تعطیلی لیگ والیبال منتفی شد!

ورزش: ابتدا فدراســیون از احتمال تعطیلی مسابقات والیبال و سپس از 
تعطیلــی قطعی لیگ برتر تا اطلاع ثانوی خبــر داد. این در حالی بود که 
فدراسیون اعلام کرده بود مسابقات 5، 7 و 9 آذرماه پیگیری می شود. اما بار 
دیگر تصمیم فدراسیون والیبال تغییر کرده و گویا قرار است مسابقات طبق 

برنامه قبلی برگزار شود!
فدراسیون در اطلاعیه خود آورده است: بر اساس اعلام ستاد ملی مقابله با 
کرونا، از اول آذرماه محدودیت های جدیدی در کشور اجرایی خواهد شد، اما 
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرده است که لیگ ها و اردوهایی 
که قبلاً مجوز برگزاری داشتند، براساس برنامه و با رعایت پروتکل ها به کار 
خود ادامه خواهند داد. بنابراین لیگ های برتر و دسته یک مردان و بانوان 

والیبال ایران، براساس برنامه اعلام شده قبلی برگزار خواهد شد.

کرکره اردوی تیم ملی تکواندو پایین آمد
ورزش: اردوی تیم ملی تکواندو با تصمیم مســئولان فدراسیون 17 روز 

تعطیل خواهد بود.
تکواندوکاران که مدتی اســت تمرین های خود را به صورت قرنطینه 
پیگیری می کنند، با شروع محدودیت های کرونایی در سراسر کشور، 
دیروز جلســه ای با حضور مســئولان فدراســیون تکواندو و مربیان 

تیم های ملی برگزار شد.
در این نشست در خصوص محدودیت های دو هفته ای تهران و پروتکل های 
بهداشتی بحث و تبادل نظر شد و در نهایت مقرر شد اردوی تیم ملی  تکواندو 
مردان از روز چهارشــنبه 28 آبان  به منظور استراحتی چند روزه تعطیل 
شود. البته قرار اســت تمرین های مردان ملی پوش تکواندو، پاراتکواندو و 
بانوان از روز 15 آذرماه و پس از گرفتن تست PCR و مشخص شدن نتیجه 
آغاز  شود. مردان تکواندوکار برای حضور در المپیک و زنان ملی پوش خود را 

برای شرکت در رقابت های کسب سهمیه المپیک آماده می کنند.
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ادب و هنرادب و هنر

خبر

بی توجهی رمان نویسان به عناصر اصلی زیباشناسی
زیبایی شناســی علم فراگیری زیبایی هاســت با تمامی تجربه اندوزی ها و 
بروز ســایق. واژه زیبایی شناســی )Aestheticism( برگرفته از واژه یونانی 
ais- thetikos به معنی »ادراک حسی« است. متأسفانه ناآشنایی نویسندگان 
داستان با این مبحث مهم و تأثیرگذار موجب شده تا زیباشناسی به درستی 
میدان دار ساحت داستان و تمام گونه های مختلفش نباشد. براین اساس تنها 
تصور نویسندگان از این علم به مقوله عشق و عاشقی و توصیف زیبایی های 
طبیعی و در نهایت شــکل سخیف آن ترســیم گری صحنه های اروتیک  و 
بدن انســان است. در صورتی که زیبایی شناسی، بخشی از مباحث فلسفی 
چون معرفت شناسی، شناخت شناسی و مهم تر از همه »اخاقی گرایی« است. 
این علم بعد از پژوهش های بی وقفه »امانوئل کانت« فیلسوف مشهور آلمانی 
توانست هویت مســتقلی برای خود پیدا کند. او مقوله زیبایی شناسی را از 
بطن فلسفه جدا ساخت و به آن به دیده مستقل جامعه شناسی نگاه کرد و 
به گونه ای مباحث آن را مطرح ساخت تا بتواند به صورت مستقل و خودکفا 
تجربه های ناب بشر را در خود منعکس سازد. متأسفانه گستره زیبایی شناسی 
به راحتی قابل تقسیم به آرا و آموزه های کوچک تر از خود نیست. به همین 
دلیل توضیح و تفسیر آن کاری بس صعب می نماید. از این رو برخی منتقدان 
وقتی می خواهند درباره اثری که تجربه های زیبایی شناسی را در خود نهفته 
دارد بحث و گفت وگو کنند به سراغ قالب و فرم اثری که تجربه های فیزیکی 
و جســمانی را در خود نهفته دارد می روند و عمدتاً نمی توانند ابعاد مختلف 
تجربه های ناب و ارزشمند معنوی را شناســایی و مورد ارزیابی قرار دهند. 
از ایــن رو وقتی منتقدان به بحث دربــاره یک اثر ادبی یا هنری می پردازند 
ضمانتی نیســت که بتوانند پیرامون عناصر زیباشــناختی صحبت کنند. 
رمان نویس ایرانی نیز همواره به مقوله زیبایی شناسی ناآشناست و به دلایل 
مختلف نمی داند چگونه تجربه های حسی، معنوی و فراحسی را در رمان خود 
مطرح کند. به طور مثال وقتی رمان نویســان با خلق صحنه های اروتیک یا 
عاشقانه ساده انگارانه در اندیشه فروش کار خود و جذب مخاطبان بیشتری  
به هر ترفندی هســتند، دیگر نباید توقع داشت که اصول زیبایی شناسی را 
آموخته و به آن پایبند باشند. نسبی بودن میزان سنجش و ارزیابی زیبایی ها در 
جهان خود عامل بسیار مهمی به حساب می آید که نویسندگان را در شناخت 

زیبایی ها دچار مشکل می کند. 
بسیاری از اندیشمندان چنین اظهار داشته اند که زیبایی از جنس احساس 
و روح اســت. آنچنان که بررســی آرا و آموزه های بشر در طول تاریخ کاری 
بس دشوار و غیرممکن است، تحلیل عنصر زیبایی شناسی در طبیعت نیز 
امکان پذیر به نظر نمی رســد. با این حال بسیاری در پی شناخت زیبایی ها 
بوده اند و به نتایجی هم دست یافته اند. تاش در ارائه راهکار مناسب و تدوین 
یــک الگوی دقیق برای ارزیابی زیبایی ها در جهــان امری ضروری و واجب 
است. اگر فردی بتواند به آن مرحله برسد که میان پدیده ها و اشیای زیبا و 
نازیبا تفاوت قائل شــود، به تدریج این مهارت او را یاری می کند تا به اجزای 
تشکیل دهنده زیبایی و نازیبایی دست یابد و به صورت جدا از هم این اجزا 
را بررسی کند. در این مقطع است که این فرد خاص به درجه و مقام بالایی 
دست می یابد و می توان او را متبحر در »فلسفه زیباشناختی« دانست. زیبایی 
همواره چون یک جریان سیال در بطن رویدادها و طبیعت در حرکت است، 
در روح و درایت بشری رنگ می بازد. همچنین نباید تصور کرد زیبایی سطحی 
است و تنها با حس انسان مرتبط است. در وادی زیبایی شناسی همواره ابداع 
و توصیف جهان از منظری جدید و تازه مدنظر بوده و هنرمندان و نویسندگان 

را تشویق به ارائه تصویری از جهان از منظری تازه و نو می کند.

 ادب و هنــر/ محبوبه ناطق  »عمــود878« 
نخستین رمان مریم برزگر اســت.  این داستان با 
پیدا شــدن دفترچه روزنگاری های »اکبرصورتگر« 
عضو گروهک تروریستی منافقین، توسط دخترش 
آغاز می شــود. به موازات این قصه، داستان زندگی 
متفاوت دختر همین فرد روایت می شود و همزمان 
گره هایی ایجاد و در طول داســتان با اوج و فرودی 
مناســب ادامه می یابد. این داستان در سه فصل از 
زاویــه دیدهای مختلف روایت می شــود. آنچه در 
داســتان »عمود 878« اهمیــت دارد، غافلگیری 
مخاطب است. غافلگیری از ابتدا تا انتهای داستان 

ادامه دارد!
مریم برزگر پیش از این تجربه نوشتن داستان کوتاه 
را داشته است. برزگر از سال 90 به صورت حرفه ای 
شروع به نوشتن کرده است. به گفته خودش، نوشتن 
این داستان پنج سال طول کشیده، اما او نتوانسته 
ناشــر خوبی برای آن پیدا کند تا اینکه نشر »صاد« 
نخستین اثر خانم نویسنده را منتشر کرده است. این 
در حالی است که داستان »عمود 878« در سال 87 
در جشــنواره عبرات حائز رتبه اول شد و در کتاب 
آثار برگزیده جشنواره، همراه با سایر آثار برگزیده به 

چاپ رسید.  
مریم برزگر متولد 13آبان 
63 اســت. تحصیات او 
ربطی بــه ادبیات ندارد و 
لیســانس ریاضی محض 
و فوق لیسانس مهندسی 
عمران است و از آنجا که 
نویسنده جوانی است و نخستین داستان جدی اش 
منتشر شده، گفته های او می تواند تجربه های خوبی 

در اختیار عاقه مندان به داستان نویسی بگذارد.  

 چه شد نخستین داستانتان را با موضوع س
منافقین و گروهک های تروریستی نوشتید؟ 

 احساس کردم باید از ظلمی که منافقان به مردم و 
حتی خانواده خودشان کردند مثل ظلمی که اکبر و 
پریوش به فرزند خودشان کردند، داستانی بنویسم و 
شاید همین حس مهم ترین انگیزه من برای نوشتن 

»عمود 878« شد.
 زمانی که کتاب را نوشتم راجع به منافقان و کارهایی 
کــه در دهه 60 انجــام داده بودند منابع خوبی در 
دسترس نبود و نتوانستم اطاعات زیادی پیدا کنم. 
به همین دلیل حدود هشت ماه پیش از نوشتن رمان 
مشغول جمع آوری اطاعات بودم و مطالعات زیادی 
داشتم. بعدها فیلم »ماجرای نیمروز« پخش شد یا به 
تازگی سریالی به اسم »شاهرگ« با این موضوع کار 
شده، در حالی که نوشتن داستان من سال ها پیش 
از آن کلید خورده بود و این ها نشــان می دهد نسل 
جوان تمایل دارد درباره این وقایع مســائل تازه ای 
بشنود و ببیند. پس عاقه من هم نسبت به نوشتن 

این موضوع دور از ذهن نبود. 

برای نوشتن این داستان چه مطالعاتی انجام س
دادید و از چه منابعی استفاده کردید؟

 ناچار شــدم با خانواده های این اشخاص مصاحبه 
داشــته باشم و در این رابطه تحقیقات زیادی انجام 
دادم. خیلی از افــراد به من کمک کردند، از جمله 
پدر من که در دهه 60 پاســدار بودند در ارشادگاه 
همدان که اکنون دانشگاه علمی کاربردی شده کار 
می کردند و اطاعات زیادی از این فضا توانستند به 
من بدهند و یا درباره عملیات مرصاد خیلی تحقیق 
کردم. با کسانی که در رده های پایین منافقان بودند 

و توبه کرده بودند گفت وگو کردم، از مشکاتی که 
پس از توبه شان داشــتند و اینکه جزو قشر منفور 
جامعه بودند و حتی خانواده هایشان اسمی از فرزندان 
خود نمی بردند، چنانکه داغ منافق بودن هنوز هم بر 

پیشانی آنان که جزو توابین هم بودند، هست. 

چگونه و چرا داستان منافقان را به داعشی ها س
و عملیات انتحاری گره زدید؟ 

 وجه مشــترک منافقین و داعشی ها این است که 
هر دو داعیه دینداری دارند، نمازشان را می خوانند 
و به دین هم اعتقاد دارند، اما به اسم دین و آزادی 
بشــر به مردم خود خیانت و در حق آن ها جنایت 
کردند. حالا دقیقاً اصرار ندارم بگویم منافقین مثل 

داعشی ها هستند، ولی می توان گفت داعش زمان 
خود بوده اند. کســانی که تصمیم به قتل حضرت 
علی)ع( هم گرفتند همین ادعا را داشتند و به اسم 
اسام این جنایات را مرتکب شدند، اگرچه ممکن 
اســت به نسبت زمان خودشــان تغییراتی داشته 
باشند، اما به اسم ایدئولوژی به جامعه ضرر می زنند 
و مردم را می کشند و جنایت ها مرتکب می شوند و 
از این لحاظ همه شــان از نظر من در یک جایگاه 

هستند. 

به نظر می رسد داســتان ظرفیت کشش س
بیشتر را دارد و می توانست بلندتر باشد. نظر 

شما چیست؟ 

 این به ســلیقه و نگاه من برمی گردد. شــخصاً به 
مطول نویسی عاقه ای ندارم و حتی احساس می کنم  
مطول نویسی در توانم نیســت. حتی داستان های 
کوتاهــم خیلی کوتاه اســت و بــه 20 صفحه هم 

نمی رسد و در نهایت پنج صفحه است.

خوب ایــن کوتاه نویســی ها در برخی از س
قســمت های کتاب به منطق داستان لطمه 
می زند. مثلاً جایی اکبر به افغانستان می رود و 
از آنجا با دو یا سه خودرو عوض کردن سر از 

بحرین درمی آورد.
بله، حق با شماست،  مثاً در همین مثالی که زدید 

این اتفاق افتاده است.

فکر می کنید این کتاب از استقبال مخاطبان س
برخوردار شود؟

 حدود یک ســال طول کشــید تا این اثر از مرحله 
طرح به رمان برسد. من به موفقیت این رمان خیلی 
امیدوارم و البته به تبلیغات و پخش انتشــاراتم هم 
امید دارم. ببینید چند کتاب دیگر هم دارم که هنوز 
چاپ نشــده، ولی به این رمان بیشتر دل بسته ام و 

امیدوارم بازخوردش خوب باشد. 

 بخشی از داستان توسط راوی مرده روایت س
می شود. در خصوص این نوع روایت توضیح 

دهید. 
 در طرح اولیه داســتان قرار بود فصل دوم هم مثل 
فصل اول باشــد و از اول تا آخــر در دفترچه همه 
ماجراها بازگو شود، اما دیدم بسیاری از گره گشایی ها 
انجام نمی شــود و به ناچار با مشورت با دوستانم در 
»خانه رمان« تصمیم به تغییر راوی گرفتم. ضمن 
اینکه فکر می کنم »راوی مرده« برای مخاطب جذاب 

است. 
می خواستم همه داستان را با راوی مُرده بنویسم، اما 
مشکات تکنیکی در داستان پیش می آمد؛بنابراین 
آخرین چیزی که به ذهنم رسید این بود که در فصل 
اول راوی، مُرده باشد،»دفتر« فصل دوم و فصل سوم 

هم راوی دانای کل باشد. 

 شاید برای علاقه مندان به داستان نویسی س
جالب باشد بدانند چگونه تصمیم گرفتید از 
رمان  نوشتن  به  حیطه داستان کوتاه نویسی 

فکر کنید؟
 همان طور که گفتید این رمان هم خیلی بلند نیست 
و حجم زیادی ندارد. البته از ابتدا هم هدفم نوشتن 
داســتان کوتاه نبود، اما پایه نوشتن رمان، داستان 
کوتاه اســت. حوزه هنری همدان انجمنی با عنوان 
»خانه رمان« تشــکیل داد و در آن نویســندگان 
همدانی که جوایزی برده بودند گرد هم جمع شدند 
و رمان می نوشــتند که از این جلســات رمان های 
خوبی از آقایان آقامحمدی، فرجی، میثم موسویان، 
خانم ها امانی، ضرابی زاده و سماواتی نوشته شد. این 
رمان ها پیش از چاپ توســط اعضا نقد می شد که 
کمک زیادی به نویسنده می کرد. همین نشست ها 
موجب تولد و پرورش چند نویسنده شد. افرادی که 
در جوایز ادبی موفقیت هایی کسب کرده بودند و رها 

نشده بودند.

 به عنوان یک نویسنده اولی چه مشکلاتی س
در مسیر نوشتن اثر و انتشار آن داشتید؟ 

 همان مشکاتی که بر سر راه نویسندگان جوان قرار 
دارد، برای من هم وجود داشــت و آن بی اعتمادی 
به اثر نویسنده های جوان است. من ابتدا این کتاب 
را به یک ناشــر در همــدان داده بودم که در زمینه 
حق التألیف و ســایر هزینه ها به توافق نرسیدیم و 
همانجا موضوع تمام شد، اما این انتشارات به اشتباه 
f4 و شــابک کتاب را گرفته بود در حالی که من با 
انتشــارات »صاد« قرارداد بسته بودم. این مشکل و 
اشــتباه موجب شد 6 ماه طول بکشد تا فیپا حذف 

شود.  
هدف من این بود که اثــرم در ماه محرم و به ویژه 
زمان پیاده روی اربعین منتشــر شــود که به دلیل 
همین مسائل انتشــار آن به این بازه زمانی نرسید 
و در حقیقت با این اشتباه عامدانه یا سهوی، زمان 
مناسب انتشار را از من گرفتند و حتی عذرخواهی 

هم نکردند.

گفت وگوی کوتاه با »مظفر سالاری« نویسنده رمان های پرفروش دینی  

کتابیکهبهدغدغههایمردمپاسخدهد،خواندهمیشود
جواد شیخ الاسلامی: مظفر ســالاری کــه رمان هایش به 
چاپ های صدم و پنجاهم رسیده است، همزمان با هفته کتاب 
در گفت وگو با روزنامه قدس، درباره مشــکل کتاب نخواندن 

مردم و پایین بودن سرانه مطالعه، صحبت کرد. 
این داســتان نویس گفت: سرانه مطالعه در کشور ما همیشه 
کم بوده، اما حالا فضای مجازی در ســال های اخیر و کرونا به 
تازگی، مزید بر علت شده اند و به کم بودن میزان مطالعه دامن 
زده اند. در واقع همان بایی که تلویزیون بر سر سینما آورده 
و سینما هم سر تئاتر آورده، فضای مجازی هم همان با را بر 
سر کتاب خوانی آورده است. با این همه می شود از تهدیدها، 

فرصت هایی هم ایجاد کرد.

همه ماجرا متوجه مردم نیست#
نویسنده »دعبل و زلفا« به ایجاد این فرصت ها اشاره کرد 
و گفــت: به نظر من اوضاع کرونا و فاصله گذاری اجتماعی 
شــرایطی را به وجود آورده که مردم ما وقت بیشتری در 
فضای مجــازی می گذرانند و ما هم اگــر از فضای مجازی 
برای تبلیغ کتاب خوانی اســتفاده کنیم، کتاب های خوب 
را معرفی کنیم، مســابقات کتاب خوانی داشــته باشیم، 
کتاب ها را نقد کنیم و از نویســندگان و یا کسانی که نزد 
مردم محبوب هســتند بخواهیم راجع به کتاب های مورد 
عاقه شــان و آخرین کتاب هایی کــه خوانده اند صحبت 
کننــد، قطعاً به افزایش کتاب خوانی و ســرانه مطالعه در 

کشور کمک کرده ایم.   

سالاری با بیان اینکه در پایین بودن 
ســرانه مطالعه، همه ماجرا متوجه 
مردم نیست، توضیح داد: اگر کتاب 
خوب و جذابی در پاسخ به نیاز واقعی 
مردم نوشته شود و کتاب به لحاظ 
با جذابیت های زیباشناسانه  بصری 
همراه شود و زیبا چاپ شود و به خوبی تبلیغ و توزیع شود و با 
قیمت مناسب در دسترس مردم قرار بگیرد، حتماً مورد توجه 

جامعه قرار خواهد گرفت. 
این نویسنده با بیان اینکه رمان »رؤیای نیمه شب« به چاپ 
صدم و رمــان »دعبل و زلفا« هم تقریبــاً به چاپ پنجاهم 
رسیده اســت، گفت: این تعدد چاپ ها نشان می دهد مردم 
کتاب می خوانند. شــرطش این است که کتاب باید به بیان 

دغدغه های مردم بپردازد. 
نویسنده »رؤیای نیمه شب« یکی از دلایل بی توجهی به کتاب 
را چرخه معیوب توزیع و فروش کتاب دانست. او توضیح داد: 
گاهی کتابی که خوب نوشته شده و راجع به آن تبلیغات لازم 
صورت گرفته، هنوز توزیع نشــده است و در دسترس مردم 
نیســت. یا کتاب توزیع شده، اما به خوبی تبلیغ نشده است. 
هر جای چرخه صنعت توزیع و نشر با مشکل مواجه شود، به 
فروش کتاب آسیب می رساند؛بنابراین اگر چرخه تولید کتاب 
تا مصرف آن یک چرخه کاماً علمی، کارآمد و به روز باشد و 
افراد ماهر و کاربلد ایــن کارها را مدیریت کنند، قطعاً مورد 

اقبال مردم قرار می گیرد. 

 تأثیر کتاب فروشان#
 در بدبینی مردم به خرید کتاب 

وی عملکرد کتاب فروشــان را هم در بدبینی مردم و کاهش 
خرید کتاب مؤثر دانســت و گفت: در بعضی نمایشــگاه ها 
کتاب فروشــان کتاب های نامناسبی به مردم معرفی  و آن ها 
را وادار به خرید می کنند. این کاه یک بار بر ســر خود من 
هم رفته است. یک بار در یک نمایشگاه از غرفه ای به واسطه 
تعریف ها و اصرارهای فروشــنده یک بغل کتاب خریدم و به 
او اعتمــاد کردم، ولی وقتی کتاب هــا را مطالعه کردم دیدم 
هیچ کــدام از آن ها بــه درد نمی خورند. اکنون بســیاری از 
کتاب های ترجمه ظاهر زیبایی دارند، اما محتوای آن ها به درد 
مخاطب نمی خورد. مردم با اعتماد به صحبت های فروشنده، 
کتاب را می خرند اما بعد می بینند کاه سرشان رفته است و 

این موجب بدبینی آن ها می شود. 
 با همه این توضیحات من فکر می کنم حتی در شرایط فعلی 
می توان کارهایی کرد که به فروش و مطالعه کتاب کمک کند. 
مثاً از کانون های فرهنگی مساجد، هیئات مذهبی، جلسات 
هم اندیشی و حسینیه ها و امامزاده ها و ... استفاده و به فروش 
کتاب کمک کرد. خود ما در مســاجد یــزد برنامه ای به نام 
شنبه های کتاب داشتیم. شنبه هر هفته امام جماعت مساجد 
پس از نماز یک کتاب را معرفی  و مردم را به خواندن و خرید 
آن عاقه مند می کردند یا برای سهولت دسترسی مردم به آن 
کتاب، چند نســخه از آن را تهیه می کردند و در مسجد قرار 

می دادند.   

تجربه نشــان می دهد مردم به کتاب های معرفی شده عاقه 
پیــدا می کنند و آن کتاب را تهیه می کنند. با همین رفتارها 
چرخه کتاب خوانی راه می افتد و در ســطح کشوری فروش 
بســیار بالایی برای کتاب های شــاخص به ارمغان می آورد. 
همچنین بایــد چرخه کتاب خوانی و مطالعه را در خانواده ها 
راه بیندازیم، مثل همین صندوق های قرض الحسنه خانگی که 
مردم در آن مشارکت دارند. اگر از این ظرفیت ها استفاده شود، 
شوک بسیار خوبی به بازار نشر و کتاب خوانی وارد می شود و  

بازار نشر روی آرامش را خواهد دید.

در  تهــران  شــهر  شــورای  اعضــای 
دویست وچهل ونهمین جلسه شورای شهر 
تهران بار دیگر بررسی و تغییر نام 13 خیابان را براساس 
صورتجلسه کمیته نام گذاری شورا مورد بررسی قرار 
دادند و محمدجواد حق شــناس به عنوان رئیس این 
کمیته اظهار کرد: براساس پیشنهاد خانه کارگر قرار بود 
خیابان نیایش با 14 بــار فراوانی در محدوده خیابان 
آزادی نام گذاری شــود، اما خانــواده وی با نام گذاری 
خیابانی به نام سرحدی زاده مخالفت کردند. برهمین 

اساس این پیشنهاد از دستور کار خارج می شود. 
محسن هاشمی پیشنهاد داد: می توانیم این نام گذاری 
را تصویب کنیم، اما اجرای آن را منوط به شرط جلب 

نظر مثبت خانواده سرحدی زاده بگذاریم.

در ادامه حق شناس اضافه کرد: همان طور که می دانید با 
همکاری انجمن شاعران ایران قرار شد  با مرکزیت خانه 
شاعران در خیابان کاهدوز، نام شعرا را در خیابان های 
اطراف نام گذاری کنیم که در گذشته قسمتی از این 
مهم اجرایی شــد و برهمین اساس پیشنهاد می شود 
فتــح با 14 بار فراوانی به نام دکتــر طاهره صفارزاده 
نام گذاری شــود. همچنین خیابان شقایق با 179 بار 

فراوانی، به نام خسرو احتشامی نام گذاری شود.
وی با بیان اینکه تمامی این نام گذاری ها در محدوده 
خیابان کاهدوز واقع در منطقه سه شهرداری است، 
اضافه کرد: همچنین تغییر نام کوچه یکم به نام م - 
آزاد، تغییر نام خیابان دوم به نام شیون فومنی، تغییر 
نام خیابان نیلوفر به نام م - موید و همچنین تغییر نام 

خیابان گلچین به نام گلچین گیانی پیشنهاد می شود.
حق شــناس ادامه داد: تغییر نــام خیابان یاس به نام 
مظاهر مصفا، تغییر نام خیابان پوریا به نام ابوالحسن 
ورزی و همچنین تغییر نام خیابان پروانه به نام پرویز 
خانلری پیشنهاد می شود. وی با بیان اینکه تغییر نام 
خیابان فاطمی به نام پژمان بختیاری پیشنهاد می شود، 
اضافه کرد: این فاطمی ربطی به حسین فاطمی ندارد 
و تنها یک تشابه نام است و همچنین تغییر نام خیابان 
امین به نام هــادی رنجی تهرانی و تغییر نام خیابان 

گیتی به نام احمدرضا احمدی پیشنهاد می شود.
با رأی اعضای شورای شــهر تهران، کل صورتجلسه 
کمیته نام گذاری شــورا با 13 پیشــنهاد اعامی به 

تصویب رسید.

پرسه زدن با شاعران 
در خیابان های تهران

رویداد

زاویه دید

گفت وگو با مریم برزگر به انگیزه انتشار داستان» عمود 878«

سرنوشت غم انگیز زوجی که به منافقین پیوستند

در حوالی داستان

کامران پارسی نژاد، نویسنده و منتقد
annotation@qudsonline.ir

 انتشار»نامهربان مهر«
در چهلمین روز درگذشت شجریان

ایســنا: تک آهنگ »نامهربان 
مهر« به مناســبت چهلمین روز 
درگذشــت محمدرضا شجریان 
منتشر شــد. در تولید این اثر با 
تنظیمی از عرفان حسینی، پویا 
خوشــبین؛ نوزانده تار و سه تار، 

رضا امامیان؛ سنتور و عرفان حسینی با ساز کمانچه همکاری داشته اند.
صائب ملکشــاهی، خواننــده این قطعه بــوده و محمدرضــا تیموری؛ 
خوشنویسی، امیرملک؛ طراحی پوستر و محمد شمس؛ میکس و مستر 

این آهنگ را برعهده داشتند.

فروش پاییزه کتاب از 8 میلیارد تومان گذر کرد  
ایبنا: طرح پاییــزه کتاب 99 از 
شنبه 24 آبان  ماه؛ مصادف با روز 
بیست وهشتمین  و شروع  کتاب 
هفته کتاب جمهوری اســامی 
ایران، آغاز شــده و تــا 30 آبان 
 مــاه بــه مــدت هفــت روز در 

کتاب فروشی های عضو طرح ادامه خواهد داشت.
براساس آمارهای ثبت شده در پایگاه پاییزه کتاب 99، در سه روز ابتدایی 
این طرح )تا صبح سه شنبه 27 آبان  ماه( با مشارکت 848 کتاب فروشی در 
سراسر کشور، 184 هزار و 436 جلد کتاب در قالب طرح فروخته شده  که 
مبلغ کل این کتاب ها بیشتر از 8 میلیارد و 300 میلیون تومان بوده  است.

با بررســی آمارهای جزئی تر، اســتان تهران در ســومین روز متوالی از 
برگزاری طرح پاییزه کتــاب 99 همچنان از لحاظ میزان فروش و تعداد 
کتاب های فروخته شده، با فروش 25هزار و 965 جلد کتاب با بهای بیش 
از یک میلیارد و 280 میلیون تومان، پیشتاز استان های کشور در این طرح 
بوده اســت. در اســتان تهران مجموعاً 134 کتاب فروشی در پاییزه 99 
مشارکت دارند که 121 کتاب فروشی در شهر تهران و 13 کتاب فروشی از 

سایر شهرهای استان در این طرح فعال هستند.
همچنین در نمودار پرفروش ترین استان ها به  لحاظ مبلغ فروش، استان های 
اصفهان، خراسان رضوی، کردستان، قم، فارس، آذربایجان شرقی، خوزستان 

و مازندران، جایگاه دوم تا دهم را از آن خود کرده اند.
در سومین روز از برگزاری طرح، تهران توانست در میان 10 کتاب فروشی  
پرفروش طرح نماینده ای داشته باشد. در این روز شاهد رقابت چشمگیر و 
قابل توجهی میان استان ها به  لحاظ پرفروش ترین کتاب فروشی ها براساس 

تعداد کتاب و پرفروش ترین استان ها براساس تعداد کتاب بودیم.
در انتهای جدول پاییزه کتاب، اســتان های ایام، کهگیلویه و بویراحمد و 
هرمزگان که تنها با چهار کتاب فروشــی در طرح پاییزه شرکت کرده اند، 
کمترین میزان فروش را از آن خود کرده اند و استان های خراسان شمالی، 
سیستان و بلوچستان و زنجان در پایین ترین رتبه های فروش پس از ایام، 

کهگیلویه و بویراحمد و هرمزگان قرار دارند.

صابــر می آیــد ســراغم و دو تا ســیگار را از توی پاکت قرمز و ســفید 
درمــی آورد و یکی را می گذارد گوشــه لب خــودش و یکی  هم به من 
می دهد. می گذارمش وســط دوتا لب هایم و فندکی را که صابر توی دو 
تا دســتش روشن کرده می گیرد به ســیگارم. خودش هم با همان آتش 
ســیگارش را می گیراند. چیزی نمی گوید. خیلی عادت ندارد حرف بزند. 
از همینش خوشــم آمده. خیلی الکی افتاده اینجا. خودش گفته یکی از 

بچه قرطی های محله شان را می خواسته وارد سازمان کند تا خودی نشان 
بدهد برای بالادســتی اش تا زودتر قاتی اش بکنند. از اسلحه و این چیزها 
خوشش می آمده. بچه سوسول را می گیرند و تا بهش می گویند پخ، صابر 
را لو می دهد و صابر از همه جا بی خبر می افتد اینجا و همه فکر می کنند 
که چکاره بوده... و حتی خانواده اش هم ازش دست می کشند. صابر حالا 

نشسته پیش من و می خواهد سر حرف را باز کند.

برشی از کتاب
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